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ممنوعيت سفر هواپيماهاي امارات به چين 
س��ازمان نظ��ارت ب��ر ن��اوگان 
مس��افربري هواي��ي چي��ن از 
ممنوعي��ت ۶ ماه��ه هواپيمايي 
امارات از س��فر و حمل مس��افر 
ب��ه چي��ن خبر داد. ب��ه گزارش 
خبرگ��زاري مهر چين از تحريم 
۶ ماه��ه پ��رواز هواپيماه��اي 

هواپيماي��ي ام��ارات به دلي��ل ايجاد ۲ حادثه خطرناک خبر داد.
ب��ر اس��اس اين گزارش مقام هاي س��ازمان نظ��ارت بر ناوگان 
مس��افربري هوايي چين دليل چنين کاري را ش��کل دادن دو 
حادثه خطرناک از سوي خلبانان هواپيمايي امارات اعلام کرده 
ک��ه ب��ه گفته اين مقامات دليل بروز اين خطاها عامل انس��اني 

بوده و نه نقص هواپيما.

سازمان هواپيمايي کشوري 
نرخ تکليفي براي بليت ندارد اما نظارت دارد 

مدير روابط عمومي سازمان 
هواپيمايي کشوري افزايش 
۲0 درص��دي ن��رخ بلي��ت 
هواپيم��ا ب��دون نظارت اين 
سازمان را رد کرد.به گزارش 

خبرگزاري صداوسيما ؛ رضا جعفرزاده با اشاره به تصميم شوراي 
عالي هواپيمايي مبني بر آزاد سازي نرخ بليت هواپيما و شبکه 
پروازي در پروازهاي داخلي افزود: سازمان هواپيمايي کشوري 
نرخ تکليفي ندارد اما نظارت دارد بنا براين طرح افزايش قيمت 
بليت هواپيما به گونه اي که مطرح شده است ؛ موضوعيت ندارد.

وي گفت: نرخ بليت هواپيما بر اس��اس عرضه و تقاضا تعيين 
مي شود و آزاد سازي نرخ بليت هواپيما الزاماً به معناي افزايش 
قيمت ها نيس��ت، همانطور که در بس��ياري از مواقع شاهد ارائه 

نرخ بليت هواپيما پايين تر از نرخ هاي متعارف هستيم.

پايان زيرسازي فاز اول
 راه آهن اردبيل  در سال ۹۶

معاون س��اخت راه آهن ش��رکت س��اخت و توسعه زيربناهاي 
حمل ونق��ل کش��ور اعلام ک��رد: فاز نخس��ت راه آهن اردبيل 
حدفاص��ل ش��هر اردبي��ل تا فيروزآباد در س��ال ۱۳۹۶ به پايان 

مرحله ي زيرسازي مي رسد.
علي ذاکري اظهار کرد: طرح س��اخت راه آهن اردبيل يکي از 
مهم ترين پروژه هاي ش��رکت س��اخت به حساب مي آيد که در 
بين طرح هاي مهم سال ۱۳۹۶ قرار گرفته و توجه ويژه اي به 
آن صورت خواهد گرفت.وي ادامه داد: خوشبختانه با توجه به 
پيگيري هاي��ي که از يک س��و مجم��ع نمايندگان اردبيل انجام 
داده و از سوي ديگر وزارت راه و شرکت ساخت در دستور کار 
خود دارند پيش بيني مي ش��ود در س��ال جاري اين طرح مهم 
با پيش��رفتي قابل توجه رو به رو ش��ود.معاون س��اخت راه آهن 
شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل کشور با بيان اين 
که راه آهن اردبيل در دو فاز مختلف س��اخته مي ش��ود، عنوان 
کرد: فاز نخس��ت حدفاصل اردبيل تا فيروزآباد با مس��افت ۷۸ 
کيلومتري اس��ت. اين فاز خوش��بختانه پيشرفت قابل توجهي 
را به ثبت رس��انده و ما اميدواريم زيرس��ازي آن تا پايان س��ال 

جاري نهايي شود.
نجات هشت

 دريانورد لنج باري در آب هاي بندرلنگه
با امدادرس��اني به موقع و س��ريع 
ش��ناور ناجي، هش��ت سرنشين 
يک فروند لنج باري غرق ش��ده، 

نجات يافتند.
 مدير بنادر غرب هرمزگان گفت: 
هش��ت سرنشين يک فروند لنج 
ب��اري که روز گذش��ته در حوالي 

جزيره ابو موسي دچار آب گرفتگي و غرق شد، نجات يافتند.
محم��ود صاب��ري افزود: اين لنج باري حامل ۳۲0 تن محموله 
صادراتي گچ و سيمان بود که از بندر کنگ به سمت بندر شارجه 
در کشور امارات متحده عربي در حرکت بود که به علت شرايط 

نامساعد جوي دچار آبگرفتگي شد.
وي گفت: سرنش��ينان اين لنج باري پيش از غرق ش��دن لنج از 
آن خارج شده بودند و برروي قايق بادي )لايف رفت( در دريا 
س��رگردان بودند که به کمک ش��ناور ناجي ۱۱ امداد و نجات 

پس از چند ساعت جستجو نجات يافتند.

قزاقستان جز 30 کشور داراي بهترين 
زيرساخت هاي ريلي در جهان

معاون اول نخست وزير قزاقستان 
گف��ت: در مي��ان ۱۳۶ کش��ور 
مختل��ف جه��ان از نظر کيفيت 
زيرس��اخت هاي ريلي »آستانه« 

در رتبه ۲۶ قرار گرفته است.
ب��ه گزارش خبرگزاري فارس در 
دوشنبه، »عسکر مامين« معاون 

اول نخس��ت وزير قزاقستان در همايش تجاري »جاده ابريشم 
جديد« در »آستانه« با اشاره به گزارش مجمع جهاني اقتصاد، 
گفت: اين کشور جز ۳0 کشور جهاني با بهترين زيرساخت هاي 
ريلي مي باشد.وي افزود: قزاقستان به طور فعال بر روي مسئله 
اتصال ش��بکه حمل ونقل به سيس��تم حمل ونقل اوراس��يا کار 
مي کند و س��هم قابل توجهي در توس��عه آن دارد.مامين اضافه 
کرد: با دستور رئيس جمهور در چارچوب برنامه »نورلي ژال« 
و برنامه ملي »۱00 گام مش��خص« کارهاي در زمينه توس��عه 
و نوسازي زيرساخت هاي حمل ونقل و تدارکات در مسيرهاي 

راه آهن سراسري قزاقستان صورت مي گيرد.

افزايش ۱0 درصدي اجاره مسکن 
اج��اره به��ا تابع��ي از ارزش ملک اس��ت و از آنجايي که قيمت 
خان��ه در ته��ران افزايش قيمت ۱0 درصدي داش��ته اجاره بها 
ه��م ب��ه همين اندازه افزايش مي يابد. به گزارش ايلنا، با گذر از 
بهار و اتمام ايام امتحانات و گرم ش��دن هوا و به پايان رس��يدن 
ماه مبارک رمضان، فصل نقل و انتقالات در بازار مسکن آغاز 
مي ش��ود. طبق گفته »حامد مظاهريان« معاون مس��کني وزير 
راه و شهرس��ازي، اجاره بها در س��ال جاري همچنان زير نرخ 
تورم عمومي حرکت خواهد کرد و نهايت افزايش اجاره در بازار 
مسکن ۱0 درصد خواهد بود.طبق گفته کارشناسان، اجاره بها 
تابعي از قيمت ملک است و اجاره بر اساس قيمت ملک محاسبه 
مي شود. اما در اين ميان موضوعي که مي تواند تاثير گذار باشد 
مي��زان تقاض��ا و حجم عرضه اس��ت. ح��ال يکي از عواملي که 
باعث افزايش اجاره بها در تابس��تان مي ش��ود افزايش تقاضا در 
بازار مس��کن اس��ت. اين در شرايطي است که در تهران چيزي 
ح��دود 500 ه��زار واح��د خانه خالي وجود دارد که به بازار اجاره 
و به بازار فروش وارد نمي شود و همين کاهش عرضه موجب 

گراني در بازار اجاره مي شود. 

پيشخوان

راه ومسکن

رئيس کميس��يون شهرس��ازي و معماري ش��هر 
ته��ران در گفتگ��و ب��ا خبرن��گار روزنامه تجارت 
گفت: بر مبناي طرح جامع و تفصيلي در خصوص 
بلندمرتبه س��ازي و مجتمع ه��اي بزرگ مقياس، 
اينطور تکليف ش��ده اس��ت که شهرداري تهران 
ابت��دا مطالعات همه جانب��ه مربوطه انجام و همه 
پيوس��ت هاي لازم تهيه ش��ود و سپس نسبت به 
تصويب آن در کميس��يون ماده پنج اقدام ش��ود. 
محمد سالاري افزود: اشکال عمده اين است که 
طرح تفصيلي را ابلاغ کرده اند و در آن، مجوزهاي 
بلندمرتبه سازي و پهنه بندي هايي را براي اجراي 
پروژه هاي چندمنظوره قرار داده اند اما تکاليف آنها 
انجام نش��ده است. رئيس کميسيون شهرسازي 
ش��وراي ش��هر تهران همچنين گف��ت: در پهنه 
S که ش��امل بلندمرتبه س��ازي ها و مجتمع هاي 
بزرگ مقياس مثل مال ها مي شود، به هيچ عنوان 
تکاليف انجام نشده و صرفا با رويکرد درآمدزايي 

تصميم گيري کرده اند. 
رئيس کميس��يون شهرس��ازي و معماري ش��هر 
تهران گفت: مس��ئله مهم و نگران کننده، درباره 
مال ها و مگامال ها است که صدور پروانه و مجوز 
براي آنها متوقف نشده است. او مي گويد اين قدر 
براي اين مجموعه هاي بزرگ مقياس در ش��مال 
تهران مجوز داده اند که ديگر جاذبه اي در شمال 
ته��ران ندارند و ب��ه همين دليل در مناطق ديگر 

تهران دوباره در حال شکل گيري هستند. 
موضوع ايمن سازي برج ها فراموش شده است

پس از اتفاقي که در پلاسکو رخ داد، جمع زيادي از 
مسئولان مرتبط و غيرمرتبط در شورا، شهرداري 
درباره ايمن س��ازي  راه و شهرس��ازي،  و وزارت 
س��اختمان هايي با همان ش��رايط پلاسکو، مانند 
آلومينيوم و برج هاي مسکوني قديمي و جديد در 
تهران صحبت کردند. حالا نزديک به ش��ش ماه 
از آن حادثه گذش��ته اس��ت و نه تنها همه پلاسکو 
را فرام��وش کرده اند، بلکه موضوع ايمن س��ازي 
برج ها، مال ها و مجتمع هاي چندمنظوره پرخطر 
در تهران هم فراموش ش��ده اس��ت. حناچي که 
پيش تر اعلام کرده بود ۲5۶ برج )ساختمان هاي 
۱۱طبقه به بالا( در تهران وجود دارند که هيچ گونه 
اطلاعات و سابقه اي از آنها در شهرداري تهران 
موجود نيست و آبستن خطر هستند، اعلام کرد در 
فاصله سال هاي ۸۶ که طرح جامع تهران تصويب 
شد تا سال ۹۳ که شوراي عالي شهرسازي جلوي 
مجوز بلندمرتبه سازي را گرفت، شهرداري تهران 
در اقدامي بي س��ابقه ب��راي بي��ش از ٤00 ب��رج 
پروان��ه ص��ادر کرده اس��ت. او مي گويد: براي ما 
گزارش هاي اوليه تکان دهنده بوده اس��ت؛ وجود 
۱0۱ برج در حريم گسل هاي تهران و حدود ۲50 
برج در معابر کمتر از ش��ش تا ۲0 متر عرض که 
ماشين هاي آتش نشاني نمي توانند در زمان حادثه 

احتمالي در آنها خدمات بدهند.
کيفيت زندگي کاهش يافته است ���

محمد سالاري درباره رفع و اصلاح اين نگراني ها 
و اينکه اقدامي در راس��تاي شناس��ايي اين موارد 

صورت گرفته اس��ت، گفت: تا  جايي که مي دانم، 
اقدامي صورت نگرفته اس��ت. اين موضوع يکي 
از مهم تري��ن ن��کات فراين��د تصميم گي��ري در 
سال هاي گذشته به  ويژه در چند سال اخير درباره 
بلندمرتبه س��ازي و مجتمع ه��اي بزرگ مقياس 
بوده است. طبق طرح جامع و تفصيلي چه درباره 
بلندمرتبه س��ازي و چ��ه در زمين��ه مجتمع هاي 
بزرگ مقياس، تکليف ش��ده است که شهرداري 
تهران ابتدا مطالعات همه جانبه مربوطه را انجام 
دهد و همه پيوس��ت هاي لازم را تهيه کند و بعد 
در کميس��يون م��اده پن��ج يا ه��ر بخش ديگري 
تصويب ش��ود. او مي گويد اش��کال اساس��ي اين 
بوده که طرح تفصيلي را ابلاغ کرده اند و در آن، 
مجوزهاي بلندمرتبه س��ازي و پهنه بندي هايي را 
ب��راي اجراي پروژه هاي چندمنظوره قرار داده اند 
که تکاليف آنها انجام نشده است. سالاري تأکيد 
دارد در اين سال ها طرح تفصيلي نه تنها در هدايت 
و راهبري و س��اماندهي و ارتقاي کيفيت ش��هر 
تهران که هدفش بوده، تأثيري نداشت بلکه منجر 
به کاهش کيفيت زندگي هم ش��ده اس��ت.رئيس 
کميس��يون شهرس��ازي و معماري شهر تهران با 
اشاره به تعريف پهنه هاي جديد در طرح جامع و 
تفصيلي، مطابق با آنچه نظر ش��هرداري تهران 
بوده اس��ت، گفت: به ويژه در پهنه S که ش��امل 
بلندمرتبه س��ازي ها و مجتمع هاي بزرگ مقياس 
مثل مال ها مي ش��ود، به هيچ عنوان تکاليفش��ان 
انجام نشده که اين تعداد پروانه را صادر کرده اند 
و در اين سال ها به صورت موردي اقدام کردند و 
در شوراي عالي منطقه و يا در نهايت در کميسيون 
م��اده پنج با رويک��رد درآمدزايي تصميم گرفتند. 
حرف ما اين اس��ت اگر پيوس��ت هاي مطالعاتي 

انجام مي ش��د، بس��ياري از اين برج ها، مال ها و 
مگامال ه��ا مج��وز نمي گرفتند ي��ا حداقل با اين 

ميزان کاربري به آنها مجوز نمي دادند.
صدور پروانه براي بلند مرتبه ها هنوز متوقف  ���

نشده است
س��الاري مي گويد همين که فعلا ش��وراي عالي 
شهرس��ازي جلوي بلندمرتبه س��ازي ها و صدور 
مجوز جديد را گرفته، اتفاق خوبي است؛ هرچند 
اي��ن بلندمرتبه س��ازي درب��اره س��اختمان هاي 
۱۲طبق��ه به بالاس��ت و هنوز ب��راي کمتر از اين 
توقفي نداريم. مسئله مهم و نگران کننده، درباره 
مال ها و مگامال ها است که صدور پروانه و مجوز 
براي آنها متوقف نشده است. او مي گويد اين قدر 
براي اين مجموعه هاي بزرگ مقياس در ش��مال 
تهران مجوز داده اند که ديگر جاذبه اي در شمال 
ته��ران ندارند و ب��ه همين دليل در مناطق ديگر 
تهران دوباره در حال ش��کل گيري هس��تند. اين 
عضو ش��وراي ش��هر ته��ران در دوره چهارم که 
در دوره پنج��م ني��ز ج��زء منتخبان ش��هر تهران 
اس��ت، با اش��اره به اينکه بس��ياري از مجوزهاي 
مرب��وط به برج ها و مجتمع ه��اي بزرگ مقياس 
هنوز اجرائي نش��ده اند، گفت: مي توانيم در دوره 
جديد مديريت شهري کميته اي متشکل از شورا 
و ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري تشکيل 
دهيم تا درباره اين مجوزها و شرايطي که دارند، 
بررسي کرده و در صورت لزوم، تجديد نظر شود. 
اي��ن را ک��ه چه تعدادي هس��تند و چه ش��رايطي 
دارن��د، نمي داني��م و اين اتفاق خوبي نيس��ت که 
باي��د ه��ر چه زودتر اصلاح ش��ود.پيروز حناچي، 
دبير ش��وراي عالي ترافيک کش��ور، بارها درباره 
نگراني ه��اي بس��ياري ک��ه در منطقه ۲۲ تهران 

وجود دارد، صحبت کرده اس��ت. او معتقد اس��ت 
کل منطقه ۲۲ اشکالات اساسي دارد و برج هايي 
که امروز به شکل عارضه هايي ناهماهنگ بيرون 
زده، شکل آشکار اشکالات اين منطقه است و بايد 
درباره بسياري از اشکالات ساختاري اين منطقه 
بررسي هاي جديد صورت گيرد. او به عنوان نمونه 
به پروژه هاي بزرگ مقياس جديد و در حال ساخت 
در اين منطقه اشاره کرد و گفت: علاوه بر پروژه 
نيمه کاره هزار و يک شب در انتهاي اتوبان همت، 
پروژه تجاري ايران مال با مش��خصاتي عظيم در 
اين محدوده در حال ساخت است که نگراني هاي 
زي��ادي دارد. او مي گوي��د اين پروژه کلان نه تنها 
مردم تهران بلکه مردم ايران را به محدوده غرب 
ته��ران جذب مي کن��د؛ در حالي که اتوبان کرج و 
اتوبان هاي اطراف اين مجموعه بزرگ در بيشتر 
ساعات به ويژه ساعات پيک ترافيک همين حالا 
قفل هس��تند و مش��خص نيست با بهره برداري از 
اين مجموعه چه بار ترافيکي به اين منطقه و غرب 
تهران که خروجي مهمي اس��ت، تحميل ش��ود.
پ��روژه اي ک��ه حناچي از آن صحبت مي کند و به 
ايران مال معروف شده است، بيش از يک ميليون و 
۷00 هزار مترمربع مس��احت دارد و روي دس��ت 
همه مراکز تجاري و مال ها و مگامال هاي داخل 
شهر تهران خواهد زد؛ در حالي که مشخص نيست 
مجوزه��اي چني��ن پ��روژه عظيمي چه زمان و از 
کجا صادر ش��ده اس��ت. پيش تر درباره ناامني و 
مش��کلات محله اي و منطقه اي و فرامنطقه اي 
که مجتمع هاي تجاري بزرگ مقياس در مناطق 
حس��اس و مهم تهران داش��ته اند بارها تذکر داده 
شده و گزارش هاي زيادي نوشته شده است؛ اما 
اين روند به ش��کلي کور و منفعت جويانه از س��وي 

ش��هرداري تهران و س��رمايه گذاران ادامه دارد و 
گويا قرار نيست پاياني براي آنها وجود داشته باشد. 
اس��تاندار تهران در گفت وگوي��ي که پيش از اين 
داش��ت، درب��اره محدوديت هاي��ي که مجموعه 
تج��اري پالاديوم در ش��مال ته��ران ايجاد کرده 

است، تذکر داده و اعلام نگراني کرده بود.
تصميميات اشتباه کميسيون ماده پنج ���

موض��وع پيگي��ري و توق��ف مجوزهاي��ي ک��ه 
کميسيون ماده پنج در سال هاي گذشته تاکنون 
صادر کرده است، بارها صحبت و نقد شده است. 
بس��ياري از پروژه هايي که حادثه و تبعات منفي 
براي ش��هر قبل و بعد از اجرا داش��ته اند، نتيجه 
تصميم��ات اش��تباه کميس��يون م��اده پنج بوده 
اس��ت؛ تصميماتي که گاه به واس��طه ورود يکي 
از مسئولان يا رسانه اي شدن موضوع جلوي آنها 
گرفته شده؛ مانند مصوبه پروژه اي تجاري که در 
پروژه مترو ونک- تجريش پيش بيني ش��ده بود 
و در بس��ياري از موارد هم توقفي نداش��ته اند و تا 

انتها کارشان را پيش بردند.
مس��ئله اينجاس��ت که روند بلندمرتبه س��ازي ها 
و مجتمع ه��اي بزرگ مقي��اس در ته��ران البته با 
تخلفات��ي بالادس��تي از زواي��ا و مراجع مختلفي 
صورت مي گيرد يا در هر دوره اي ش��کلي جديد 
پي��دا مي کن��د و نمي توان اين روند پنهاني را رصد 
کرد و جلوي آن را گرفت. اين گونه است که يکباره 
گوشه اي از تهران يک گود بزرگ ايجاد مي شود 
و خيلي زود ستون هايي بلند به آسمان مي رود و 
برجي سبز مي شود. شهردار تهران که در ۱۲ سال 
گذشته به تهيه و اجراي طرح جامع و تفصيلي در 
شهر تهران افتخار کرده است؛ تا نيمه مرداد ديگر 
مس��ئوليتي در مديريت ش��هري نخواهد داشت و 
تهران با مجوزهاي داده شده و حقوق مکتسبه اي 
که يک طرف آن سرمايه داران شهر تهران هستند 
و البته برج ها و مجتمع هايي که هر کدام مي توانند 

آبستن حادثه اي باشند، تنها مي ماند.
شايد اين گزارش بهانه اي براي يادآوري از حادثه 
فروريزش ساختمان پلاسکو و آنچه در آن مغفول 
و مبهم ماند، هم باش��د. ش��ايد براي آينده خود 
و خانواده هايمان و ش��هرمان لازم اس��ت به ياد 
بياوري��م که پ��س از اعلام گزارش نهايي هيئت 
وي��ژه گزارش ملي بررس��ي حادثه پلاس��کو که 
رئيس جمهور تعيين کرده بود، اين گزارش براي 
دولت ارسال شد؛ اما از آن زمان تاکنون دولت هيچ 
پاسخ يا پيگيري و اعلام نظري نداشته است. از آن 
زمان به بعد درباره امادگي برج ها و ساختمان هاي 
بلند و مجتمع هاي تجاري بزرگ مقياس تهران در 
مقابل حوادثي نظير آتش سوزي ديگر صحبت و 
پيگيري نش��د. دوره کوتاه قبل و بعد از انتخابات 
و حواشي آن در شهرداري تهران و دولت گذشته 
اس��ت و خوب اس��ت که هرکدام از اين دو يعني 
مديري��ت ش��هري فعلي و دول��ت يازدهم تا نيمه 
مرداد که وقت رفتن و تغيير و ش��روع مجددش��ان 
است، درباره اين موضوع پاسخ و پيگيري مناسبي 

داشته باشند.

رئيس کميسيون شهرسازي شوراي شهر در گفتگو با »تجارت« افشا کرد: 

کاسبکاري شهرداري با برج هاي تهران

فاز۸ پرديس هفته آينده افتتاح مي شودبازنگري در قانون نظام مهندسي ضروري استپيش  فروش به ضرر خريدار و فروشنده است
عضو کميس��يون عم��ران مجلس، گفت: 
قانون پيش فروش مسکن به نفع فروشنده 
و خريدار نبود به همين دليل از وزارت راه و 
شهرسازي خواسته ايم اصلاحاتي روي آن 
انجام دهد که هنوز نداده است.به گزارش 

فارس بهادري با اش��اره به اينکه قانون پيش فروش مس��کن داراي 
ايرادهاي اساس��ي اس��ت به همين دليل درصدد اصلاح آن هستيم، 
گفت: سال ها است که از تصويب قانون پيش فروش مسکن مي گذرد 
اما هنوز اجرايي نش��ده اس��ت پس اين نش��ان مي دهد که اين قانون 
ايراد دارد به همين دليل از اين قانون استقبال نشده است.بهادري 
ادامه داد: در خصوص ايرادات اين قانون و اصلاحات آن دو جلسه 
با مسئولان وزارت راه  و شهرسازي و نمايندگان دولت برگزار کرديم 

و گزارش هايي از آنها دريافت شد.

رئيس کميسيون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: بازنگ��ري در قانون نظام 
مهندس��ي ضرورت��ي انکارناپذير اس��ت 
و اميدواري��م در همي��ن دوره از فعالي��ت 
مجل��س اي��ن امر به ط��ور جدي صورت 

گيرد.به گزارش ايرنا محمدرضا رضايي کوچي در نشس��ت هيات 
مديره سازمان نظام کارداني ساختمان در شيراز افزود: در اصلاحيه 
قانون نظام مهندس��ي، جايگاهي متناسب با اعضاي سازمان هاي 
نظام کارداني پيش بيني خواهد شد تا از توانمندي هاي فني و اجرايي 
اعضاي اين سازمان نيز به صورت بهينه استفاده شود. وي بيان کرد: 
در جمع بندي اصلاح قانون نظام مهندس��ي در کميس��يون عمران 
مجلس شوراي اسلامي ورود خواهم کرد و با دعوت از نمايندگان 

کاردان هاي فني، نظرات آنها را اعمال خواهيم کرد. 

عض��و هي��ات مديره ش��رکت عمران 
ش��هرهاي جديد با بي��ان اينکه هفته 
آينده در فاز ۸ مسکن مهر شهر جديد 
پردي��س ش��اهد افتتاح هش��ت پروژه 
خواهيم بود گفت: در جلساتي با شرکت 

ک��وزو م��وارد اختلاف��ي رفع ش��ده و آنها قب��ول کردند هر ماه 
زون هايي را افتتاح کنند.

ب��ه گزارش ايس��نا حبي��ب الله طاهرخاني اظهار کرد: ادعاهاي 
پيمان��کاران مبن��ي بر اينکه بايد مبالغ��ي اضافه دريافت کنند 
تازگ��ي ن��دارد و معمولا در فرآيند پروژه ه��ا اتفاق مي افتد. اما 
قطع��ا تخصي��ص وام ۳0 به ٤0 ميليون تومان براي واحدهاي 
مسکن مهر پرديس انجام شده و در حال پرداخت به پيمانکاران 

است.

ب��ه گ��زارش خبرگزاري خبرآنلاي��ن، عباس آخوندي 
در نشس��ت معاوني��ن و مدي��ران کل اس��تان ها گفت: 
اصلي ترين بحث ما در کلانشهرها بحث حمل و نقل 
حومه اي است، ما نمي توانيم به حمل و نقل حومه اي 
در ش��هرها بي توجه باش��يم و بايد براي سيستم حمل 
و نقل حومه اي همه کلانش��هرهاي کش��ور نظريه اي 
داشته باشيم. قطعا علت اينکه من به دنبال بحث حمل 
و نقل در کشور هستم به آن دليل است تا ضمن خروج 
از پروژه محوري ببينيم که براي رفع اينگونه مشکلات 

استان ها داراي چه درک و انديشه اي هستيم.
وزي��ر راه و شهرس��ازي در ادام��ه ب��ا تأکيد بر ضرورت 
افزايش س��هم آزادراه ها نس��بت به ساير شقوق حمل 
و نقلي در کش��ور گفت: ما بايد در بخش حمل و نقلي 
سيستم هاي خوداتکا و بازگشت پذير را گسترش داده 
و همچنين با تش��کيل صندوق توس��عه حمل و نقل در 

اين دوره اين بخش را پيش ببريم.

وزير راه و شهرسازي در پاسخ به درخواست ها و مسائل 
مورد توجه از س��وي مديران کل اس��تان ها بر اهميت 
مفهوم ارشديت مديران کل راه و شهرسازي و ضرورت 
تهيه آئين نامه در اين حوزه، مسئله واگذاري قير، پيوند 
حمل و نقل درون ش��هري و برون ش��هري و ... تأکيد 
کرده و گفت: تمامي درخواست هاي ارائه شده از سوي 

استان ها مورد بررسي قرار گرفت.

اصلي ترين بحث در کلانشهرها، حمل و نقل حومه اي است
مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي، س��ند ملي توس��عه 
مبتن��ي ب��ر حم��ل و نق��ل همگاني را نقط��ه پاياني بر 
ه��رج و م��رج در بلند مرتبه س��ازي و عدم يکپارچگي 
آن ب��ا حم��ل و نق��ل همگاني اعلام ک��رد. به گزارش 
خبرگزاري مهر ، مهرداد تقي زاده با اشاره به تصويب 
س��ند ملي توس��عه مبتني بر حمل و نقل همگاني در 
ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري و ش��وراي عالي 
هماهنگي ترابري، تصويب اين س��ند را نقطه عطفي 
در هماهنگي حمل و نقل و شهرسازي دانست و گفت: 
شهرس��ازي ريل پاي��ه، يکپارچگي حمل و نقل درون 
و برون شهري، Mobility، حل مشکل آلودگي هوا و 
اقتصادي شدن حمل و نقل همگاني، از جمله مواردي 
 اس��ت که بارها از س��وي وزير مورد تاکيد قرار گرفته

 است.
معاون حمل و نقل وزير راه و شهرسازي گفت: از اوايل 
سال ۹5 زمزمه هايي در خصوص تهيه سند و راهنمايي 

ب��ا موضوع توس��عه مبتني بر حم��ل و نقل همگاني با 
تأکيد بر ريل، به عنوان حمل و نقل پاک )در شهرهايي 
که اين امکان را دارند( مطرح ش��د، اما صرفاً تدوين، 
رونماي��ي و ارائ��ه؛ چاره اي راه نبود؛ برحس��ب اهميت 
موضوع لازم بود تا موضوع در ش��ورايعالي شهرسازي 
 و معم��اري و ش��ورايعالي هماهنگ��ي ترابري تصويب

 شود.

سند ملي توسعه حمل و نقل، نقطه عطفي در شهرسازي 

ساخت و ساز زمينه ساز اشتغال پایدار

دبي��رکل کان��ون عالي انجمن هاي صنف��ي کارگران مي گويد 
هزينه ايجاد ش��غل در بخش مس��کن بالاس��ت اما ارزش دارد، 
چون اش��تغال پايدار ايجاد مي ش��ود. او از دولت مي خواهد که 
ط��رح ارزان قيمت��ي را ب��راي خانه دار کردن مردم در پيش گيرد 

که بازار کار و مسکن را با هم رونق دهد.
به گزارش ايسنا هادي ابوي اظهار کرد: اگر به دنبال شغل پايدار 
هس��تيم بايد کالاي خوب و با کيفيت و خدمت رس��اني مطلوب 
داش��ته باش��يم. خدمت و توليد خوب هم با قراردادهاي موقت 
کار ايجاد نمي ش��ود بلکه کارگر بايد امنيت ش��غلي داش��ته و به 

لحاظ رواني و معيشتي تامين باشد.

وي با بيان اينکه س��رمايه همه جا کارس��از نيس��ت و نمي توانيم 
تنها با پول توليد خوب داش��ته باش��يم، ادامه داد: نيروي انساني 
رکن اصلي توليد خوب و اشتغال پايدار است. کارفرمايي که از 
توليدش راضي اس��ت و بازار فروش خوبي براي محصولاتش 
دارد، به اين دليل است که کارگرش از او رضايت دارد و متقابلا او 
هم از نيروي انساني  راضي است. چنين کارگري در هر شرايطي 

کارفرما را درک مي کند و کيفيت کار را ناديده نمي گيرد.
دبيرکل کانون عالي انجمن هاي صنفي کارگران در پاس��خ به 
اين پرس��ش که در کدام بخش ها مي توان اش��تغال پايدار ايجاد 
ک��رد؟ گف��ت: يکي از بخش هايي که مي تواند اهداف اش��تغال 
پايدار را محقق کند، بخش مس��کن اس��ت. اگر چه هزينه ايجاد 
شغل در اين بخش بالا است ولي کارهاي عمراني و ساخت و 

ساز ما را به اشتغال پايدار مي رساند.
ابوي با بيان اينکه هزينه ايجاد شغل در بعضي از مشاغل زياد 
است، افزود: در بخش پتروشيمي اين هزينه بسيار بالا و در بخش 
کشاورزي پايين است. در بخش مسکن نيز هزينه زيادي براي 

اشتغالزايي و تامين زيرساختها لازم است ولي اين هزينه ارزش 
دارد چون به پايداري و ماندگاري شغل منجر مي شود.

اين مقام مسئول کارگري افزود: اشکالي که در بخش مسکن 
وجود دارد اين است که هيچگاه محاسبه و نيازسنجي دقيقي از 
تعداد واحدهاي مسکوني مورد نياز در کشور صورت نمي گيرد. 
مثلا مس��کن مهر و مس��کن اجتماعي در کشور به اجرا درآمدند 
ول��ي چق��در در خانه دار کردن مردم موفق بودند؟ متاس��فانه با 
امتيازاتي که به انبوه س��ازان داديم، بازار مس��کن را اش��باع و 

متقاضيان مسکن را سردرگم کرده ايم.
وي ادامه داد: انبوه ساز توجهي به قدرت خريد مردم ندارد، يک 
آپارتمان را متري س��ه ميليون تومان مي س��ازد، هنگام فروش 
متري ٤ ميليون تومان مي فروش��د اما کس��ي نمي خرد، چون 
قدرت خريد مردم به شدت افت کرده است و دريافتي ناچيز آنها 

سهمي براي پس انداز و خريد مسکن نمي گذارد.
اين مقام مسئول کارگري با بيان اينکه مشاغل وابسته زيادي به 
مسکن وجود دارد، گفت: در حال حاضر ۶00 شغل غيرمستقيم 

در بخش مس��کن وجود دارد که از خاک برداري، جوش��کاري 
و بنايي تا تزيينات س��اختمان را ش��امل مي ش��ود. اگر دولت در 
بخش مس��کن وارد ش��ده و س��رمايه گذاري کند هم اشتغال به 
وجود مي آيد و مردم صاحبخانه مي ش��وند و هم بازار مس��کن و 

کار با هم رونق مي گيرد.
به گفته ابوي، مردم عادي قادر به دادن اقس��اط س��نگين وام 
مسکن نيستند و دولت بايد يک طرح پخته و کارشناسي شده 
و ارزان قيم��ت را پيش بين��ي کن��د که هم بازار مس��کن از رکود 
در آيد و هم اقش��ار ضعيف و کم درآمد بتوانند از نعمت مس��کن 

مناسب و ارزان برخوردار شوند.
دبي��رکل کان��ون عالي انجمن هاي صنف��ي کارگران در پايان 
به دولت پيش��نهاد کرد: مراکز خريد، پاس��اژها و مغازه هاي بلا 
اس��تفاده اي که در نقاط مختلف ش��هر هس��ت و بخش��ي از آنها 
متعلق به شهرداري است را با هزينه اندک در اختيار کارآفرينان 
و جوانان جوياي کار قرار بدهد و مش��اغل و صنوف خدماتي را 

در آنها مستقر کند.


